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der opstår alvorlige etiske problemer. Lad 
mig blot nævne de sidste ugers diskussion 
om adgangen til abort på grundlag af barnets 
køn ved fosterdiagnostik. Havde vi ikke reg- 
len i § 3, ville et område som fosterdiagno- 
stikken være unddraget det etiske råds kom- 
petence. Samtidig må vi være varsomme på 
dette område. Som jeg og min forgænger ad- 
skillige gange har fremhævet, er det ikke me- 
ningen med denne bestemmelse, at det etiske 
råd skal udvikle sig til en ny tilsyns- og kla- 
geinstans, ligesom vi fortsat her i landet skal 
respektere lægens frie ordinationsret i den 
konkrete læge-patient-situation. 

Lad mig til slut sige, at jeg håber, at vi om 
dette forslag kan nå en bred enighed i Tin- 
get. Vi befinder os på et område, hvor det 
måtte være muligt at se på sagen mindre som 
partipolitikere end som repræsentanter for en 
almen interesse i at få tilvejebragt et regel- 
sæt. Den offentlige debat, som har fundet 
sted siden november 1985, tyder ikke på et 
formindsket behov for, at der nu tilvejebrin- 
ges et regelsæt, og det er derfor mit håb, at 
vi i denne samling når til enighed. 

Indenrigsministeren (Enggaard): 
Jeg skal herved tillade mig for Folketinget 

at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om fri- 

kommuner. 
(Lovforslag nr. L 77). 
Lovforslaget er et led i den løbende proces 

med tilvejebringelse af hjemler til gennemfø- 
relse af frikommuneforsøg -  en proces, der 
indledtes ved Folketingets vedtagelse i forå- 
ret 1985 af den første lov om frikommuner 
og videreførtes ved den seneste frikommune- 
lov af juni 1986. 

Det foreliggende forslag til ændring af 
frikommuneloven indeholder dels nye hjem- 
ler til forsøg, dels et forslag om forlængelse 
af frikommuneforsøgsperioden. 

De nye forsøg, som forslaget vil give mu- 
lighed for, berører som de tidligere frikom- 
munelove mange forskellige ministres områ- 
der. Vedtagelse af forslaget vil således f.eks. 
give mulighed for smidigere administration 
af offentligt støttet byggeri og ret til for fri- 
amtskommunerne at opkræve betaling af 
kommunerne for færdigbehandlede patienter, 
der ikke kan udskrives fra sygehusene, fordi 
bopælskommunen ikke har - tilstrækkelig 

plejehjemskapacitet m.v. Endvidere kan næv- 
nes forsøg på skatteområdet med at lade bor- 
gerne vælge, om en klage over en lignings- 
kommissionsafgørelse skal behandles af skat- 
terådet eller af Landsskatteretten, og forsøg 
på socialområdet med overførsel af revalide- 
rings- og pensionsnævnenes kompetence i 
sager om førtidspension til kommunernes 
sociale udvalg. 

Regeringen har ikke ved fremsættelsen af 
dette lovforslag taget stilling til de enkelte 
forsøgs hensigtsmæssighed. Hele frikommu- 
nearbejdet hviler netop på den forudsætning, 
at arbejdet skal yære hævet over sektorpoliti- 
ske og partipolitiske interesser -  og det med- 
fører naturligvis også, at vi må medtage 
hjemler til forsøg, som vi politisk set måske 
ikke er alt for begejstrede for. 

Der er fortsat stor interesse i frikommu- 
nerne for gennemførelse af forsøg. Der er 
således på nuværende tidspunkt godkendt 
100 forsøg, og flere er på vej, hvilket jeg fin- 
der ret imponerende -  også taget i betragt- 
ning, at der nødvendigvis må gå lidt tid, in- 
den frikommunerne og ministerierne internt 
og i forhold til hinanden finder den rette 
arbejdsform i så stort et projekt. 

Nu, hvor det første store pres for gennem- 
førelse af forsøg er aftaget lidt, er der blevet 
tid og ressourcer til rådighed for de mere 
utraditionelle og mere gennemgribende for- 
søg. I forbindelse hermed er opstået ønske 
om forlængelse af forsøgsperioden. En del 
forsøg kræver nemlig så lang tids forberedel- 
se både politisk og teknisk, at de -  hvis de 
skal kunne evalueres -  må løbe over længere 
tid, end der er mulighed for efter den gæl- 
dende lov. Jeg har derfor allerede på nuvæ- 
rende tidspunkt medtaget et forslag om for- 
længelse af forsøgsperioden med 4 år, sva- 
rende til en ny kommunalbestyrelsesperiode. 

For så vidt angår spørgsmålet om evillue- 
ring af frikommuneforsøgene skal jeg tillade 
mig at henvise til den samtidig afgivne rede- 
gørelse til Folketinget for frikommunearbej- 
dets hidtidige forløb. 

Jeg skal hermed anbefale lovforslaget til 
Folketingets velvillige behandling. 

Finansministr fP-1 Simonsen): 
Jeg tillader mig herved for det høje Ting 

<u fremsætte: 
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Forslag til lov om ændring af lov om veder- 
lag og pension m.v. for de danske repræsen- 
tanter i Europa-Parlamentet (De Europæiske 
Fællesskabers Forsamling). (Om eftervederlag 
m.v.). 

(Lovforslag nr. L 79). 
Til grund for den gældende lov om veder- 

lag og pension m.v. for de danske repræsen- 
tanter i Europa-Parlamentet ligger den opfat- 
telse, at repræsentanterne i Europa-Parla- 
mentet i økonomisk henseende skal være li- 
gestillet med Folketingets medlemmer. 

Således har medlemmerne af Europa-Par- 
lamentet indtil 1. oktober 1986 oppebåret 
grundvederlag, eftervederlag og pension efter 
tilsvarende regler, som gælder for folketings- 
medlemmer. 

Fra 1. oktober 1986 er der i medfør af lov 
nr. 311 af 4. juni 1986 om ændring af lov om 
valg til Folketinget gennemført ændringer i 
folketingsmedlemmernes grundvederlag, ef- 
tervederlag og pensionsregler. 

Formålet med lovforslaget er at sikre, at 
den hidtidige parallelitet mellem medlemmer 
af Folketinget og de danske repræsentanter i 
Europa-Parlamentet opretholdes. 

Den gældende lov om vederlag og pension 
m.v. for medlemmerne af Europa-Parlamen- 
tet er udformet således, at ændringer i folke- 
tingsmedlemmernes grundvederlag og pen- 
sionsregler umiddelbart får virkning også for 
repræsentanterne i Europa-Parlamentet. Lov- 
forslaget indebærer derfor alene en ændring i 
reglerne om eftervederlag for repræsentanter- 
ne i Europa-Parlamentet svarende til de reg- 
ler, der efter den seneste ændring af folke- 
tingsvalgloven gælder for folketingsmedlem- 
mer. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget 
med bemærkninger, tillader jeg mig at anbe- 
fale lovforslaget til hurtig og velvillig be- 
handling i det høje Ting. 

Ministeren for skatter og afgifter (Foighel): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje 

Ting at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om be- 

skatning af indkomst i forbindelse med kul- 
brinteindvinding i Danmark (kulbrinteskattelo- 
ven) og lov om ansættelse og opkrævning m.v. 
af  skat ved kulbrinteindvinding. (Konsekvens- 
ændringer som følge af skattereformen m.v.). 

(Lovforslag nr. L 83). 

Lovforslaget går ud på en tilpasning af 
bestemmelserne i, kulbrinteskatteloven og 
ansættelsesloven til skattereformen. 

De foreslåede ændringer må for det første 
ses på baggrund af den særlige lov om fon- 
de, visse foreninger og institutter m.v., der 
gennemførtes i forbindelse med skatterefor- 
men. Lovforslaget indeholder endvidere kon- 
sekvensændringer som følge af skatterefor- 
men i forbindelse med beskatning af uden- 
landske erhvervsdrivende, der driver virk- 
somhed i tilknytning til efterforskning og 
indvinding af kulbrinter her i landet. Endelig 
indeholder forslaget ændring af reglerne ved- 
rørende beskatning af personer, der oppebæ- 
rer indtægt ved kulbrinteindvinding i Dan- 
mark. 

Efter vedtagelsen af fondsbeskatningslo- 
ven omfattes fonde m.v. ikke af selskabsskat- 
teloven i det omfang, de falder ind under 
fondsbeskatningsloven. I konsekvens heraf 
foreslås forskellige henvisninger i kulbrinte- 
skatteloven og ansættelsesloven udvidet til at 
omfatte henvisninger til fondsbeskatningslo- 
ven. Det foreslås således bl.a., at der i kul- 
brinteskatteloven henvises til skattepligtsreg- 
lerne i fondsbeskatningsloven. I tilknytning 
hertil præciseres det i kulbrinteskattelovens § 
3, stk. 3, at reglerne om undtagelse for skat- 
tepligt i selskabsskattelovens § 3 ikke finder 
anvendelse for så vidt angår indtægt ved kul- 
brinteindvinding, jf. kulbrinteskattelovens § 
4. 

For så vidt angår udenlandske erhvervs- 
drivende, der udfører arbejde her i landet i 
tilknytning til efterforskning og indvinding 
af kulbrinter, foretages beskatning efter de 
gældende regler efter skalaen for statslig ind- 
komstskat med en tillægsskat på 25 pet. af 
indkomsten. 

Dette foreslås ændret således, at disse per- 
soner beskattes med 50 pet. af den skatteplig- 
tige almindelige indkomst og særlig ind- 
komst, samt at der ved skatteberegningen 
ydes nedsættelse med det statslige personfra- 
drag. Efter forslaget vil udenlandske er- 
hvervsdrivende blive ligestillet med uden- 
landske selskaber, der udøver tilsvarende 
virksomhed her i landet, og i et vist omfang 
med danske erhversdrivende, der anvender 
virksomhedsordningen i henhold til skattere- 
formen. 

Endelig svarer personer, der har indtægt 
ved kulbrinteindvinding i Danmark, efter de 
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gældende regler kulbrinteskat og indkomst- 
skat til staten efter den til enhver tid gælden- 
de statsskatteskala. 

Efter forslaget skal disse personer ud over 
kulbrinteskat svare indkomstskat til staten 
med 50 pet. af indtægten ved kulbrinteind- 
vinding. Ved den foreslåede regel ligestilles 
personer og selskaber, der driver kulbrinte- 
virksomhed. Endvidere opnås i højere grad 
end hidtil en ensartet skattemæssig behand- 
ling af på den ene side underskud, der i 
medfør af kulbrinteskattelovens § 11, stk. 2, 
føres over til fradrag i anden indkomst, og 
på den anden side overskud, der beskattes i 
henhold til kulbrinteskattelovens kap. 2. Un- 
derskud ved opgørelsen af indkomst efter 
kulbrinteskattelovens kap. 2 kan efter gen- 
nemførelsen af skattereformen fortsat fradra- 
ges ved opgørelsen af den skattepligtige al- 
mindelige indkomst. Dette indebærer, at 
skatteværdien af overførte underskud efter 
skattereformens regler bliver ca. 50 pet. sva- 
rende til den procent, der nu foreslås indført 
ved beskatning af kap. 2-indkomst i henhold 
til kulbrinteskatteloven. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, skal jeg anbefale lov- 
forslaget til velvillig behandling i det høje 
Ting. 

Landbrugsministeren (Britta Schall Holberg): 
Jeg skal hermed tillade mig for det høje 

Ting at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om admi- 

nistration af  Det Europæiske Økonomiske 
Fællesskabs forordninger om markedsordnin- 
ger for landbrugsvarer m.v. 

(Lovforslag nr. L 84). 
Efter den gældende lov indgår de i hen- 

hold til lovens § 4 opkrævede produktionsaf- 
gifter i én fond. 

I praksis findes der imidlertid en under- 
fond for hver af de afgifter, der opkræves på 
landbrugsvarer, samt en underfond for den 
del af den amtskommunale grundskyld, der 
opkræves på landbrugsejendomme, og som 
indbetales til statskassen (den såkaldte pro- 
milleafgift). Det foreslås derfor at ændre ord- 
lyden, således at det fremgår, at der er tale 
om flere fonde. 

Det foreslås endvidere at ændre loven, 
således at en del af promilleafgiftsmidlerne 
kan anvendes til finansiering af udgifterne i 

forbindelse med miljøforbedrende investe- 
ringer i landbruget. Det er forudset, at der til 
dette formål skal anvendes 20 mill. kr. i 1986 
og 36 mill. årligt i 1987-90. 

Det foreslås dernæst efter anmodning fra 
Rigsrevisionen, at ministeren får hjemmel til 
at kræve, at fondenes regnskaber revideres af 
statsautoriserede eller registrerede revisorer, 
og at ministeren får mulighed for at fastsætte 
retningslinjerne for revisionen, således at det 
sikres, at denne udføres i overensstemmelse 
med god offentlig revisionsskik, jf. rigsrevi- 
sorlovens § 3. 

Endelig foreslås det efter henstilling fra 
Folketingets ombudsmand, at der skabes en 
klarere lovhjemmel for kompetenceoverladel- 
sen til brancheorganisationerne for så vidt 
angår den daglige administration af fondene. 
Der vil med dette forslag ikke ske nogen æn- 
dring af den allerede bestående praksis. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
de dertil knyttede bemærkninger, anbefaler 
jeg forslaget til Tingets velvillige behandling. 

Pia Kjærsgaard (FP): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg ' 

hermed tillade mig at fremsætte: 
Forslag til lov om forbedret og ensartet fol- 

kepension. 
(Lovforslag nr. L 85). 
Jeg skal i øvrigt henvise til lovforslagets 

tekst og de bemærkninger, som ledsager det- 
te. 

Albrechtsen (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om ar- 

bejdsmiljø. (Udvidelse af lovens gyldighedsom- 
råde til også at omfatte egentlig militærtjene- 
ste). 

(Lovforslag nr. L 86). 
I de senere år har en række tragiske 

dødsulykker kastet lys over stærkt kritisable 
arbejdsmiljøregler i militæret, ikke mindst 
kanonslagsulykken i frømandskorpset den 
19. juli 1984 og røggasulykken ved Sand- 
holmlejren i januar 1985, der kostede to sol- 
dater livet. 

I 1984 var der 7 arbejdsulykker med døde- 
lig udgang i forsvaret, i 1985 var der 8. 


